
                                       

 

                        

                                   TÕRVA VALLAVOLIKOGU 
                                      
                                 VOLIKOGU ISTUNGI PROTOKOLL 

  

 

 

 

   

Tõrva        19.12.2024 nr 1-1/2024/10 

 

 

Algus 16.00, lõpp 18.06 

 

 

Istungit juhatas Tõrva Vallavolikogu esimees Maido Ruusmann, protokollis vallasekretäri abi 

Eve Eisen 

 

Võtsid osa volikogu liikmed: Heli Holm, Allan Ilisson, Virgo Kosemets, Hardo Lust, Enn 

Mihailov, Romet Piller, Rein Reinsalu, Maido Ruusmann, Ahti Saar, Tarmo Tamm, Giia 

Tetlova, Marge Udras, Indrek Valner, Eero Viisu, Tiiu Vips, Kalle Vister 

 

Puudusid: Ülle Juht, Karl Kirt, Ilmar Kõverik, Arnold Looga, Harry Mägi 

 

Istungist võtsid kutsututena osa: vallavanem Helen Elias, abivallavanem Aivar Uibu, 

abivallavanem Lauri Drubinš, vallavalitsuse liige/vallamajanduse osakonna juhataja Tõnu 

Jaansalu, vallasekretär Signe Kiin, finantsjuht Maire Appo, maakorraldusspetsialist Arvo Kargu, 

avalike suhete spetsialist Ingeri Aer, vallasekretäri abi Eve Eisen, Sotsiaalse Innovatsiooni 

Labori teenusedisainer Kaie Koppel. 

 

Volikogu esimees avas istungi ja tegi ettepaneku tõsta päevakorrapunkt nr 1 „Ülevaade Valga 

maakonna sotsiaalteenuste arendamise projektist“ päevakorrapunktiks nr 8 seoses ettekandja 

osalemisega Otepää Vallavolikogu istungil ning palus esitada ettepanekud seoses väljasaadetud 

istungi päevakorraga. 

 

Teisi ettepanekuid ei esitatud. 

 

Istungi juhataja pani päevakorra hääletusele. 

 

Otsustati: 16 poolt kinnitada istungi päevakord: 

 

Päevakord: 

 

1. Loa andmine kinnisasja omandamiseks 

2. 2024. aasta lisaeelarve vastuvõtmine 

3. Tõrva valla 2025. aasta eelarve I lugemine 

4. Tõrva Kogukonnakeskuse kontseptsiooni tutvustus 

5. Tõrva Avatud Noortekeskuse ja Tõrva Kultuurimaja tegevuse ümberkorraldamine 

6. Tõrva Kogukonnakeskuse põhimäärus 

7. Mittetulundusliku tegevuse toetamise kord Tõrva vallas 

8. Ülevaade Valga maakonna sotsiaalteenuste arendamise projektist 

9. Vallavanema informatsioon 
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1. Loa andmine kinnisasja omandamiseks 

Ettekandja: maakorraldusspetsialist Arvo Kargu 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna maakorraldusspetsialistile. 

 

Arvo Kargu: - OÜ Valme Investeeringud soovib omandada Riidaja külas asuvast Lepiku 

kinnistust mõttelist osa ja on esitanud volikogule sellekohase taotluse. Juriidiline isik, kes soovib 

omandada kinnistut, kus on põllumajandus- või metsamaad või mõlemat kokku üle 10 ha, peab 

vahetult eelnevat kolm aastat olema tegutsenud metsa majandamisega või põllumajandustoodete 

tootmisega. Vastasel juhul saab ta seda teha ainult kohaliku omavalitsuse volikogu loal.  

Taotlusele tuleb lisada tegevuskava lähema viie aasta kohta, kuidas ta plaanib kinnistut kasutada. 

Seadus annab võimaluse anda kinnistu rendile. Sel juhul peab rentnik esitama tõendi, et on 

viimased kolm aastat tegelenud põllumajandusliku tootmisega. OÜ Valme Investeeringud soovib  

anda omandatava Riidaja külas asuva Lepiku kinnistu rendile Margus Värvale, kes on esitanud 

Maksu- ja Tolliameti õiendi, mille kohaselt ta on aastatel 2021 kuni 2023 tegelenud 

põllumajandusliku tootmisega.  

 

Küsimusi ei esitatud.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta vastu Tõrva Vallavolikogu otsus nr 19 „Loa andmine kinnisasja 

omandamiseks“. 

Otsus võeti vastu avalikul hääletamisel - poolt 16. 

 

 

2. 2024. aasta lisaeelarve vastuvõtmine 

Ettekandja: finantsjuht Maire Appo 

Kaasettekandja: majandus-eelarve komisjoni esimees Eero Viisu 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna finantsjuhile. 

 

Maire Appo: - vallavalitsuse poolt on koostatud selle aasta viimane lisaeelarve. Eelarve suureneb  

summas 67 652,80 eurot. Tuludest viimane on investeerimistegevuse tulu. Et auto maksumus oli 

üle 10 000 euro, tuleb see võtta põhivarasse. Lisaeelarves on kajastatud sihtotstarbelised toetused 

ja read kuhu summad on suunatud. 2400 eurot suunati kassapangajääki, mis on lisaeelarves 

kajastatud tulude ja kulude vahe.  

 

Küsimusi ei esitatud.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna majandus-eelarve komisjoni esimehele. 

 

Eero Viisu: - komisjoni seisukoht oli eelnõu vastu võtta.  

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 

 

Otsustati: võtta vastu Tõrva Vallavolikogu määrus nr 12 „2024. aasta lisaeelarve vastuvõtmine“. 

Määrus võeti vastu avalikul hääletamisel - poolt 16. 
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3. Tõrva valla 2025. aasta eelarve I lugemine 

Ettekandja: finantsjuht Maire Appo 

Kaasettekandja: majandus-eelarve komisjoni esimees Eero Viisu 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna finantsjuhile. 

 

Maire Appo: - vallavalitsuse poolt on koostatud 2025. aasta eelarve projekt, mis sai valmis 

novembri lõpus. Eelarve kogumaht on 12,7 miljonit, millest põhitegevuse tulud on 12 019 164 

eurot. Tulud on võrreldes 2024. aasaga 2,4% suuremad, s.o summaliselt 277 366 eurot. 

Füüsilise isiku tulumaks koosneb füüsiliste isikute tulumaksust ja pensionitest laekuvast 

tulumaksust. Võrreldes 2024. aastaga on see 6% suurem. Maamaksu suurenemine tuleneb 2023. 

aastal muudetud maamaksu seadusest.  

Põhitegevuse tulud on 11,2 miljonit. Need on 5% suuremad. Muud kulud sisaldavad reservfondi.  

2025. aastal on reservfond 60 000 eurot.  

Tööjõukulude suurenemine kogu valla ulatuses on 3% ja majandamiskulude suurenemine 5%.  

Põhivara soetus ja müük on võrreldes 2024. aastaga 2025. aastal väiksemad, väiksemad on ka 

finantskulud. Investeerimistegevusse on laen 750 000 eurot siiski sisse kirjutatud. Selle aasta 

laenust on välja võtmata 193 000 eurot.  

 

Küsimused: 

 

Virgo Kosemets: - miks on võrreldes eelarvestrateegiaga jäänud välja muusikakooli 

rekonstrueerimine? 

Helen Elias: - see on planeeritud aastasse 2026. 

Maire Appo: - välja seda kindlasti ei võetud. 

Virgo Kosemets: - kas seda saaks ettepoole tõsta? Meil oli sees gümnaasium ja kõrtsihoone, mis 

lükkuvad edasi.  

Maido Ruusmann: - täna on eelarve I lugemine. Eesmärk oli ehitusprojekt võimalikult varakult 

ette valmistada, et saaks taotleda energiasäästu rahasid. Mõistlik on teha ära eeltööd. Käsitleme 

selle teema komisjonides kahe lugemise vahel.  

Maire Appo: - muusikakool on põhitegevuses.  

Helen Elias: - energiatõhususe taotluse jaoks on vaja teha energiaaudit.  

Maido Ruusmann: - on vaja indikatiivset hinda.  

 

Heli Holm: - tahan tänada Mairet põhjaliku eelarve projekti koostamise eest. 

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Maido Ruusmann: - ettepanekud 2025. aasta eelarve osas palun esitada hiljemalt 2. veebruaril 

2025 kell 23.59. 

 

Otsustati: lugeda Tõrva valla 2025. aasta eelarve I lugemine lõppenuks.  

 

 

4. Tõrva Kogukonnakeskuse kontseptsiooni tutvustus 

Ettekandja: abivallavanem Lauri Drubinš 

Kaasettekandja: kogukonnakomisjoni esimees Indrek Valner 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna abivallavanemale. 

 

Lauri Drubinš: - dokument on olnud töös väga pikka aega. Meil on Ritsus, Alal, Riidajas ja 

Hummulis kogukonnahooned, kus on tööl väga toredad inimesed, kel on mitu töölepingut, mitu 
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eelarvet ja on palju bürokraatiat. Seega hakkasime otsima võimalusi kirjeldatud olukorra 

lahendamiseks. Oli eesmärk tegutseda ühes majas ja pakkuda seal kogukonnale vallapoolseid 

teenuseid. Oli soov anda meeskonnale selgemad suunised ning ühtlustada juhtimine. 

Komisjonides arutati mitmeid versioone, kuidas sellist asutust moodustada ja kuidas seda 

protsessi läbi viia. Lõpuks jõudsime tulemini, luua Tõrva Kogukonnakeskus. Loodava asutuse 

struktuuri viiakse üle ka Tõrva Vallavalitsuse struktuuris olev rahvatervise- ja spordispetsialist 

ning Tõrva Kultuurimaja kollektiiv. Sellega suurendame „meie“ tunnet ja kaotame asutuste 

piirid, mida täna oma igapäevatöös siiski näeme.  

Liitmise järgselt jääb asutuse juriidiliseks asukohaks Spordi tn 1, Tõrva linn. 

Kogukonnakeskuse tegevuskohad on: Tõrva Avatud Noortekeskus ‒ Spordi tn 1, Tõrva 

meelelahutus- ja vabaajakeskus ‒ Valga tn 1, Ala kogukonnakeskus ‒ Ala küla, Hummuli 

kogukonnakeskus – Hummuli alevik, Riidaja kogukonnakeskus – Riidaja küla, Ritsu 

kogukonnakeskus – Linna küla.  

 

Lauri Drubinš andis täpsema ülevaate Tõrva Kogukonnakeskuse kontseptsioonist. 

 

Küsimused: 

 

Kalle Vister: - rääkides kogukonnaspetsialistide kohtadest jäi see arusaamatuks. 

Lauri Drubinš: - mõte on selles, et üks on täiskohaga ja teine 0,5 kohaga töötaja. Täiskohaga on 

vastutavam pool ja 0,5 kohaga on abistavam pool.  

Kalle Vister: - kas on läbi räägitud Haridus- ja Teadusministeeriumiga, kuna noortekeskus läheb 

ka sellesse süsteemi? Kas siin ei teki rahaliste toetuste taotlemisel takistusi? 

Lauri Drubinš: - oleme rääkinud nii Haridus- ja Teadusministeeriumiga kui ka 

Kultuuriministeeriumi raamatukogusuuna esindajatega. Asutuse registrikoodiks jääb Tõrva 

Avatud Noortekeskuse registrikood, seega takistusi ei tohiks tulla.  

 

Tarmo Tamm: - kontseptsioonis on märgitud igal pool 1,5 kohta. Saan aru, et praegu on igal pool 

valdavalt 1 koht? 

Lauri Drubinš: - Riidajas on täna 2 kohta (üks on raamatukogu all ja teine on noorsootöö- ja 

kultuuri all). Seega on täna Alal 1, Hummulis 1,5, Riidajas 2 ja Ritsus 1 koht. 

Tarmo Tamm: - kas seal, kus on puudu, pannakse töötajale 0,5 kohta juurde või võtate 0,5 

kohaga töötaja juurde? 

Lauri Drubinš: - võtame juurde. Meil on vaja füüsilist inimest, et maja oleks avatud. Ritsus 

proovisime ühe inimesega, aga erinevate koolituste ja väljasõitude tõttu on maja sel ajal kinni. 

Hummulis oleme testinud ühe maja baasil teist formaati ja seal on olnud maja aasta jooksul 

suletud vaid neli päeva.  

Tarmo Tamm: - koristajaid on 3 kohta. Kuidas need jaotuvad või nad koristavad igal pool?  

Lauri Drubinš: - see teema vajab veel käsitlemist.  

 

Heli Holm: - kuidas on loodavas asutuses planeeritud finantsteenindus, raamatupidamine? 

Lauri Drubinš: - tegemist on hallatava asutusega. Selles osas muutusi ei ole, raamatupidamist 

jätkab vallavalitsus. 

 

Virgo Kosemets: - kas noortekeskuses on ette näha tegevuste muutusi? Miks me peame 

noortekeskuse nimetama ümber kogukonnakeskuseks? 

Lauri Drubinš: - me ehitame üles keha, kus n.ö firma nimi on kogukonnakeskus, aga maja nimi 

võib jääda ikkagi Tõrva Avatud Noortekeskus, mis asub aadressil Spordi tn 1 jne. Loome ühe 

asutuse, millele ei saa jääda väga pikk ja lohisev nimi. Ka noored on kogukond.  

Helen Elias: - linnas on meil puhtalt noorsootööspetsialist, kuid kogukonnaspetsialistid täidavad 

ka noorsootööspetsialist rolli.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 
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Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna kogukonnakomisjoni esimehele.  

 

Indrek Valner: - kontseptsiooni on koostatud terve aasta. Viimasel koosolekul olid koos 

noorsootöökomisjon, haridus- ja kultuurikomisjon ning kogukonnakomisjon. Vaatasime 

kontseptsiooni sel koosolekul läbi ja kõik olid sellega päri.  

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks.  

 

 

5. Tõrva Avatud Noortekeskuse ja Tõrva Kultuurimaja tegevuse ümberkorraldamine 

Ettekandja: abivallavanem Lauri Drubinš 

Kaasettekandjad: haridus- ja kultuurikomisjoni esimees Indrek Valner 

                             noorsootöökomisjoni esimees Giia Tetlova 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna abivallavanemale. 

 

Lauri Drubinš: - seoses Tõrva Kogukonnakeskuse kontseptsiooni valmimisega on tekkinud 

vajadus ümber korraldada Tõrva Kultuurimaja ning Tõrva Avatud Noortekeskuse töö, ühendades 

need kaks asutust. Pärast komisjonide koosolekut võttis vallavalitsus mõtlemishetke ja soov on 

liita eelnimetatud asutused 1. märtsist.  

Antud eelnõu kohaselt lõpeb Tõrva Kultuurimaja tegevus. Valisime jätkava registrikoodiga 

asutuseks Tõrva Avatud Noortekeskuse, kuna noortekeskus on teinud varasemalt vajalikud 

akrediteeringud. Et saaksime ka tulevikus ellu viia suuri projekte, otsustasime Tõrva Avatud 

Noortekeskuse kui juriidilise isiku keha kasuks. Asutuse uus nimi on Tõrva Kogukonnakeskus. 

 

Küsimused: 

 

Romet Piller: - viimases komisjonis tuli Ülle Juhi poolt pahameel. Kas seda sai uurida, kas 

rahvakultuuri poolelt on vastumeelsus, et selline otsus tehakse? See on küsimus Kallele. 

Kalle Vister: - selle põhjal, mis täna välja toodi, kultuur ei kao. Kogukonnakeskustes jätkatakse 

rahvakultuuriga. Miks ennist struktuuri kohta küsin, on see, et peab olema koordineeritus ja peab 

olema keegi, kes hoiab „kätt pulsil“. Kokkuvõttes ei näe probleemi.  

 

Tarmo Tamm: - noortekeskusel on olemas akrediteeringud ja kultuurimajal mitte. Tegemist on 

liitmisega, mille käigus ükski asi tegelikult ei kao. Kas kultuurimaja poolelt piiranguid ei ole? 

Lauri Drubinš: - ei ole. Oleme küll Eesti Rahvamajade Ühenduse liige. Me teavitame neid ja 

tasume liikmemaksu edasi teise asutuse alt.  

Maido Ruusmann: - juriidiliselt poolelt lisan selgituseks, et õigusjärglus tekib läbi registrikoodi. 

Kultuurimajal registrikoodiga seotud asju ei ole, küll aga noortekeskusel sarnaselt koolidega. 

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna haridus- ja kultuurikomisjoni esimehele.  

 

Indrek Valner: - haridus- ja kultuurikomisjon oli eelnõuga päri, k.a muudatustega ja sellega et 

asutuste tegevus korraldatakse ümber 01.03.2025. 

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 
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Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna noorsootöökomisjoni esimehele.  

 

Giia Tetlova: - teema on läbi töötatud, kuid kuna viimast koosolekut juhatas Romet, paluksin 

anda sõna talle. 

 

Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna noorsootöökomisjoni aseesimehele.  

 

Romet Piller: - teema on tõesti põhjalikult läbi arutatud ja küsimused, mis tekkisid, said samuti 

viimasel koosolekul lahendatud. Kõik olid eelnõuga üksmeelselt nõus. 

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 

 

Otsustati: võtta vastu Tõrva Vallavolikogu otsus nr 20 „Tõrva Avatud Noortekeskuse ja Tõrva 

Kultuurimaja tegevuse ümberkorraldamine“.  

Otsus võeti vastu avalikul hääletamisel - poolt 15, vastu 1 

 

 

6. Tõrva Kogukonnakeskuse põhimäärus 

Ettekandja: abivallavanem Lauri Drubinš 

Kaasettekandjad: haridus- ja kultuurikomisjoni esimees Indrek Valner 

                             noorsootöökomisjoni esimees Giia Tetlova 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna abivallavanemale. 

 

Lauri Drubinš: - vastavalt eelnevalt vastuvõetud otsusele jõustuks määrus 1. märtsil 2025. 

Kogukonnakeskuse ülesandeks jääb ülevallalise kultuuri-, spordi- ja noorsootöö koordineerimine 

ja väljaspool linna olevates kogukonnakeskustes ka raamatukogu töö tegemine. Keskusel on oma 

tegevuskohad ja nendeks on nii nagu eelnevalt öeldud: juriidiline aadress - Spordi tn 1 

tegevuskohtadega Tõrva Avatud Noortekeskus, Tõrva meelelahutus- ja vabaajakeskus, Ala 

kogukonnakeskus, Hummuli kogukonnakeskus, Riidaja kogukonnakeskus ja Ritsu 

kogukonnakeskus koos spordiobjektidega, mida ta kasutab. 

Määruses on välja toodud kogukonnakeskuse ülesanded, kes on keskuse töötajad ja juhi 

ülesanded, asutuse vara ja selle kasutamine. 

 

Küsimused: 

 

Virgo Kosemets: - kui tekkis küsimus, miks hääletasin eelmise eelnõu vastu, tuleneb see 

asjaolust, et ka kõrtsihoone läheb kogukonnakeskuse koosseisu. Kogukonnakeskus hakkab 

tegelema pea kõikide vallas toimivate valdkondadega, k.a äritegevus. Meil ei ole selge, mis on 

kõrtsihoones. Esialgse tasuvusanalüüsi põhjal tegin järelduse, et tegemist on ärilise projektiga. 

Siduda see kogukonnakeskusega tundub ebaloogiline. Seega peaks olema esmalt selge, mida 

kõrtsihoone kujutama hakkab. Sain aru, et oleme tellinud tasuvusanalüüsi. Seda, mis selle 

tulemina juhtuda võib, ei tea. Seega on kõrtsihoonega seonduv veel segane ja kui see on siin 

sees, siis sellega ma hetkel nõus ei ole.  

Kui kultuurimaja kaob, peaks kõrtsihoones toimuma suurem osa kultuurilisest tegevusest ja 

toimuma Tõrva linna kogukondade tegevused. Küsimus on selles, mida on vallavalitsus 

kõrtsihoonesse plaaninud? 

Lauri Drubinš: - kultuurilise tegevuse: huviringid, teatrid, lauljad, k.a koorilaul. See ongi 

põhitegevus – olla koht, kuhu inimesed saavad kokku tulla. Ka täna rendib noortekeskus oma 

ruume, et teenida tulu ja võib öelda, et see on äriline tegevus. Teenime tulu selleks, et vähendada 

kulusid. Ka täna asub kõrtsihoones meie kahe töötaja kontor. Kui projekt õnnestub ja saame 
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rahastuse, on seal jätkuvalt kontor. Maja peab olema avatud. Kultuurispetsialist on hoone 

perenaine, tuues hoonesse üritusi ja erinevaid tegevusi. Ruume saavad kasutada meie enda 

ringid.  

Maido Ruusmann: - menetleme täna kogukonnakeskuse põhimäärust. Selles päevakorrapunktis 

ei ole õige hakata arutama kõrtsihoone või mõne muu hoone sisutegevust. Neid teemasid on 

mitmetel kordadel komisjonides arutatud. Oleme kokku leppinud, et päevakorrad, mida 

komisjonides arutatakse, saadetakse kõikidele volikogu liikmetele ja seda on ka tehtud. Kui on 

soov osaleda komisjoni koosolekul, leppisime kokku, et kokkuleppel komisjoni esimehega saab 

seda teha. Proovime seega jääda arutelupunkti piiridesse.  

Virgo Kosemets: - tegevus, mida Lauri praegu kinnitas, mis peaks hakkama kõrtsihoones 

toimuma, kattub väga otseselt kultuurimaja kui sellise asutuse eesmärkidega. Miks ei taheta siis 

kõrtsihoonet kultuurimajaks nimetada? 

Lauri Drubinš: - kui küsimus on nimes, ei osanud seda kuidagi nimetada, oleks võinud olla ka 

Tõrva Kõrtsihoone. Tahame töötajaid võimestada, panna inimesed kokku ühte asutusse.  

Maido Ruusmann: - see, kuidas me hoone nimetame, ei muuda tegevuse sisu olulisust.  

 

Tarmo Tamm: - loen, et keskuse hallata on valla territooriumil asuvad terviserajatised. Kas 

Tõrva terviserajad lähevad ka kellegi alla või jäävad omaette?  

Lauri Drubinš: - selle punktiga soovime, et asutus jätkaks terviserajatiste hooldamist, k.a 

Tantsumägi ja Helme lauluväljak. Asutus vastutab seal toimuvate tegevuste eest. Vastutusala 

jaotatakse asutusesiseselt. Selle põhimäärusega me vastutusala ei määra. Teatud rajatised on 

mittetulundusühingu all ja teatud rajatised, nt Riiska palliplatsid, on meie all.  

Tarmo Tamm: - kes korraldab edaspidi lumekahurite väljavõtmist, on see MTÜ all või valla 

kaudu? 

Lauri Drubinš: - meie käes on osa vahendeid ja osa on MTÜ käes.  

Maido Ruusmann: - mittetulundusühing tegutseb vabatahtlikkuse alusel. Selgitusena lisan, et 

Härma suusaradade maa on võtnud rendile MTÜ otse RMK käest. Rajad on rajatud MTÜ poolt. 

MTÜ on taotlenud toetust lumetootmise vahendite soetamiseks. Toimub koostöö. See on 

mõistlik tervikuna läbi arutada, kes millist rolli kannab. 2009, kui MTÜ loodi, oli olukord 

ühesugune ja täna on võib-olla teistsugune. Märkus on asjakohane, aga see on teine arutelu ring. 

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna haridus- ja kultuurikomisjoni esimehele.  

 

Indrek Valner: - komisjonis arutati teemat, oldi põhimääruse vastuvõtmise poolt ja otsustati saata 

volikokku.  

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 

 

Otsustati: võtta vastu määrus nr 13 „Tõrva Kogukonnakeskuse põhimäärus“.  

Määrus võeti vastu avaliku hääletamise teel - poolt 15, vastu 1 

 

 

7. Mittetulundusliku tegevuse toetamise kord Tõrva vallas 

Ettekandja: abivallavanem Lauri Drubinš 

Kaasettekandja: haridus- ja kultuurikomisjoni ning kogukonnakomisjoni esimees Indrek Valner 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna abivallavanemale. 
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Lauri Drubinš: - tänu kogukonnakomisjoni eestvedamisele on need punktid siia lauda jõudnud. 

Korraga soovime reguleerida toetuste eraldamist, millega abistame nii mittetulundusühinguid kui 

ka eraisikuid, kes meile aastaringselt taotlusi esitavad.  

Määruses on kolm toetuse liiki: tegevustoetus, sündmustoetus ja kaasfinantseerimise toetus.  

Tegevustoetus on mõeldud külaseltsidele. Siin saavad esitada toetuse taotluse need ühingud, 

kelle põhikirjaline tegevus on külade arendamine. Need piirkonnad, kus kogukonnakeskuses on 

tööl palgalised töötajad, kelle kõrval on külaselts, siis neile me iga-aastast tegevustoetust ei anna, 

kuna neile on toetus valla eelarves juba ette nähtud. Kui nad soovivad aga kirjutada projekte, 

saavad nad taotleda kaasfinantseerimise toetust.  

Külad, kes tegutsevad puhtalt vabatahtlikkuse alusel, saavad taotleda aastaringseks tegevuseks 

tegevustoetust. Lisaks aitame neil rahastada hoonete halduskulusid, kui nad ei asu hoonetes, 

mille kulud on kajastatud valla eelarves. Küladele, kes juba toimetavad, maksame toetust 3000 € 

aastas ja neile, kes end veel end üles ehitavad, maksame toetust 1500 € aastas.  

Sündmustoetus on mõeldud laiemale ringile. Siia alla käivad seltsingud ja eraisikud. Näiteks 

oleme toetanud raamatute väljaandmist, võistlustel osalemist jne.  

Mittetulundusühingutel on võimalik taotleda kaasfinantseerimise toetust, kui on kirjutatud 

projekte ja saadud raha teistest rahastamisallikatest.  

Uue lahendusena on vallavalitsus võtnud kasutusele e-toetuste keskkonna SPOKU. Soovime, et 

kõik taotlused esitatakse nimetatud keskkonna kaudu.  

Korras oleme süstematiseerinud taotluste esitamise tähtajad. Sündmustoetusi saab esitada 

perioodide kaupa. Perioodi jaanuar ‒ aprill kohta tuleb taotlus esitada eelneva kalendriaasta 

20. oktoobriks, perioodi mai ‒ august kohta jooksva kalendriaasta 20. märtsiks, perioodi 

september ‒ detsember kohta jooksva kalendriaasta 20. augustiks, terve aasta kohta eelneva aasta 

20. oktoobriks. 

Külaseltsid peavad esitama tegevustoetuse taotluse järgmise aasta kohta 20. oktoobriks.  

Kaasfinantseerimise toetuse taotluse esitamise tähtaeg on 15 tööpäeva enne projekti esitamise 

tähtaega.  

Menetlemise käigus vaatame esitatud taotlused üle, vaatame, mida oleme nõudnud, teeme otsuse 

ja saadame välja korralduse.  

Toetuse saaja peab esitama toetuse kasutamise aruande.  

 

Küsimused: 

 

Giia Tetlova: - SPOKU-s ei olnud omafinantseeringu taotlemise vormi.  

Lauri Drubinš: - vaatame selle üle. See peab sinna tekkima. 

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Istungi juhataja andis kaasettekandeks sõna haridus- ja kultuurikomisjoni ning 

kogukonnakomisjoni esimehele.  

 

Indrek Valner: - selle korra üle on pikalt vaieldud ja jõutud üksmeelele. Komisjonid kiitsid korra 

heaks ja saatsid volikogule vastuvõtmiseks.  

 

Küsimusi ei esitatud. 

 

Istungi juhataja tänas kaasettekandjat. 

 

Otsustati: võtta vastu määrus nr 14 „Mittetulundusliku tegevuse toetamise kord Tõrva vallas“.  

Määrus võeti vastu avaliku hääletamise teel - poolt 16 

 

 

8. Ülevaade Valga maakonna sotsiaalteenuste arendamise projektist 

Ettekandja: Sotsiaalse Innovatsiooni Labori teenusedisainer Kaie Koppel 
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Istungi juhataja andis ettekandeks sõna Sotsiaalse Innovatsiooni Labori teenusedisainerile. 

 

Kaie Koppel: - tervet Kagu-Eestit, sealhulgas Valgamaad iseloomustab kõrge eakate osakaal ja 

töötute määr, samuti vananev ja vähenev rahvastik. Seega tuleb vaadata sisse nendele teenustele, 

mis seda sihtgruppi aitavad. Kuidas teha seda viisil, et võimalikult palju inimesi saaks vajalikku 

abi. Kagu-Eestit iseloomustab veel hooldatavate suur osakaal, mis tähendab tööl käivatele 

inimestele suurt hoolduskoormust. Siin on hajaasustus ja pikad vahemaad, mis tekitavad 

sotsiaalvaldkonnale lisakulu nii ajakuluna kui ressursikuluna ja lõpuks ka otseselt rahalise 

kuluna. Näeme veel, et paljud teenused on maakonnast välja liikumas. Nii meditsiiniteenused, 

rehabilitatsiooniteenused kui ka riigiteenused, mida kodanik aeg-ajalt vajab. Teenused liiguvad 

suurematesse keskustesse, mis tähendab suuremat koormust sotsiaalsüsteemile.  

 

„Ülevaade Valga maakonna sotsiaalteenuste arendamise projektist“ slaidiesitlus on lisatud 

käesolevale protokollile. 

 

Küsimused:  

 

Maido Ruusmann: - mida tähendab „eluruumi tagamine“? 

Kaie Koppel: - eluruumi tagamise teenus on üks nendest teenustest, mille korraldamise kohustus 

on kohalikul omavalitsusel. Kui inimesel endal ei ole elukohta või sissetulekut, mis võimaldaks 

tal turult iseseisvalt elukohta rentida, tuleb talle tagada eluruumi teenus.  

Maido Ruusmann: - kas siin võetakse aluseks kohalikule omavalitsusele kuuluvad elupinnad ja 

nende suhe rahvastikku või hinnatakse seda sisuliselt? Ka meil on isikud, kellel on õigus seda 

pinda saada, kuid on ka neid, kelle puhul on see läbi aja välja kujunenud. Mis selle hindamise 

taga on? 

Kaie Koppel: - need numbrid näitavad teenuse saajaid 1000 elaniku kohta, kes on sellel teenusel 

teenuse osutamise määruse alusel. Numbrid näitavad, kellele on selle teenuse raames tagatud 

eluruum munitsipaalpinnal.  

 

Maido Ruusmann: - slaid „Trendid numbrites: kulud teenustele“ - kas ka siin saaks võrrelda 

teiste omavalitsustega või Eesti keskmisega?  

Kaie Koppel: - Eesti keskmist selles esitluses kajastatud ei ole. Tõrva vallal on väljaspool kodu 

osutatava üldhooldusteenuse osakaal siiski suurem. Otepääl on see õige pisut väiksem ja Valgal 

väga palju väiksem. Valgas on palju isikuid, mis seda näitajat vähendada võib, 

asendushooldusteenusel. Kui see ära tasandada, on osakaal üsna ühesugune. 

Maido Ruusmann: - kas te selle uuringu käigus vaatasite ka tulude poolt? Täna on tehtud esitlus 

kulude baasil.  

Kaie Koppel: - meie vaatasime kulude baasil. Fookuskoht oli analüüsida eelarve euro kasutamise 

tõhusust. Tulude poolt me niimoodi ei vaadanud.  

 

Maido Ruusmann: - kas kuskil Eestis on teenus laiali harutatud ja vastavalt omahinnale 

hinnastatud? 

Kaie Koppel: - see on järjest rohkem sisse tulemas. On olemas tarkvara lahendus. Head näited on 

Saaremaa, Pärnu, Tartu ja Saue. See on hea, kuna uues määruses on koduhooldusteenusel 21 

erinevat toimingut. Teiste seas peab pakkuma ka näiteks hingelist tuge. Tuleb tõugata lund ja 

koristada tube. Siiani on teinud vajalikke toiminguid üks inimene, kuid kuna teenus on niipalju 

mitmekesisem ja tuleb vajadusel pakkuda ka vaimse tervise esmaabi, on vaja erinevaid 

väljaõppeid. See on sundinud vaatama teenusele sügavamalt sisse, et hinnata, milline ajakulu on 

ühele või teisele tegevusele. Koristajal on üks tunni hinne, vaimse teenuse pakkujal teine.  

 

Maido Ruusmann: - kas teil on põhjalikumas uuringus ka teenuste maksumus ja inimeste 

omaosalus ehk millise panuse panevad inimesed? Näiteks on koduhooldusteenus ja selles on ka 

inimese panus. Üks on teenus omahinnapõhiselt ja teine, millega seda kliendile pakutakse. 
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Küsimus on, kas see on nullkuluga või makstakse sellele peale? Kui palju peale makstakse, 

milline on kokkuleppeline sotsiaalpoliitika vastavas kohalikus omavalitsuses, kas see on pandud 

võrdlusesse? Saan aru, et omahinda ei ole suudetud väga täpselt arvutada, aga kas on 

mingisugusedki proportsioonid, nt 70% inimene ja 30% vald või on vastupidi? Kas seda on 

võimalik täna kuidagi võrrelda? 

Kaie Koppel: - kuna mudelid on nii erinevad, ei ole neid väga lihtne võrrelda. Võimalik on 

vaadata komponendi-põhiselt. Omavalitsus saab komponendi-põhiselt ise otsustada ja valida. 

Täna on koduteenuses koristamise ja lumelükkamise osakaal ebamõistlikult suur. 

Maido Ruusmann: - iga teenuse puhul müüakse aega. Seda, palju aega kliendi peale kulutatakse, 

on ju võimalik välja võtta. Igal teenusel on taga aeg korrutatud tunni hinnaga.  

Kaie Koppel: - seda täna väga hästi ei näegi. Kodteenuse sees on täna palju erinevaid toiminguid, 

mistõttu ei suuda neid eristada. Seetõttu soovitangi kasutada tarkvara, et teha paremaid otsuseid. 

Kas osta teenus sisse või pakkuda ise.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks.  

 

 

9. Vallavanema informatsioon 

Ettekandja: vallavanem Helen Elias 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna vallavanemale. 

 

Helen Elias: - informatsiooni oleme ette saatnud. Lühidalt toon välja mõned olulisemad teemad.  

Tõrva valla kultuuri- ja vabaajakeskuse tasuvusanalüüsi koostamise rahastamise taotluse oleme 

esitanud arendusvõimekuse meetmesse. Täna tuli otsus, et oleme rahastuse saanud. 16. jaanuaril 

kell kuus tutvustame kinomajas tasuvusanalüüsi tulemusi, olete sinna kõik oodatud. Kohal on ka 

arhitektid ja muinsuskaitseameti spetsialist.  

Asutuses võtab palju ressurssi E-ITS-i rakendamine. Tegemist on kohustusliku infoturbe 

standardi rakendamisega. Peame kaardistama ja analüüsima kõik asutuse tööprotsessid. E-ITS-i 

rakendamiseks sai esitatud projekt arendusvõimekuse meetmesse. Praegu on meil olemas Eesti 

Linnade ja Valdade Liidu poolt mentor, kes meid toetab ja suunab. E-ITS-i rakendamisega on 

lisaks kõigele muule aktiivselt toimetamas vallasekretär.  

Hariduse poolelt toon välja, et saame 25 000 eurot lisaraha, mida jagab Haridus- ja 

Teadusministeerium liikumis- ja loodusõpetuse ainete jaoks.  

Haridus- ja Teadusministeeriumilt saime lisaraha arvutite, kõrvaklappide ja sirmide soetamiseks, 

et minna üle e-eksamite süsteemile.  

HEV õpilastele saime lisaraha 50 000 eurot (õpipesad, nutitahvlid), et muuta paremaks nii 

füüsilist kui tehnoloogilist õpikeskkonda.  

Meil on ca kaks nädalat aktiivselt toimetamas noortevolikogu, kes on käinud tutvumas Valga ja 

Viljandi noortevolikogude töödega. Nad on praegu väga entusiastlikud ja tahavad tulla 

komisjonide juurde, et teha akadeemilisemat tööd. Seega kaasake neid julgelt.  

 

Maido Ruusmann: - on palve öelda noortekeskuse juhatajale, et ta võtaks ühendust komisjonide 

esimeestega.  

 

Küsimused:  

 

Tarmo Tamm: - kas Helme mõisahoone tehing sai tehtud? 

Helen Elias: - raha on üle kantud. Kas see on meile omavalitsusena halb või hea, on praegu raske 

öelda. Loodame parimat. Nad pingutasid ja tahe on neil olemas. 

 

Maido Ruusmann: - Leader-meetme abil saab Helmesse uue korraliku mänguväljaku.  
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Virgo Kosemets: - kui müügiotsus tehti, kas nad andsid teada ka oma finantseerimise allikatest?  

Siia võivad kuluda miljonid. Oli seda võimalik kontrollida? Kuidas nad selle projekti ellu 

viivad? 

Tõnu Jaansalu: - tegemist on eraisikuga. Ei tea, mis sellest saab. Kõik, k.a Muinsuskaitseamet on 

huvitatud, et hoone saaks korda. Mõnikord on vaja ka heas mõttes hullu julgust. Mine tea, mis 

sealt tuleb. Aktiivsus on paigas.  

Maido Ruusmann: - meil oli ostja suhtes nõue, et tal on investeerimiskohustus. Selle täitmise 

kontrolliga jäime jänni.  

 

Enn Mihailov: - juhtusin eile vaatama saadet kahe analoogse mõisa taastamisest, mis käis läbi 

projektide. See oli väga õpetlik. Tegemist on sisuliselt inimest elutööga. 

 

Tarmo Tamm: - mis kuupäevaga on leping notaris tehtud? 

Tõnu Jaansalu: - notaris ei ole tehtud. Meil on kõik eurod käes ja nüüd paneme notarisse aja.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks.  

 

 

Istungi juhataja kuulutas istungi lõppenuks.  

 

 

 

(allkirjastatud digitaalselt)                                                                     (allkirjastatud digitaalselt) 

 

Maido Ruusmann             Eve Eisen 

volikogu esimees                                                                                   protokollija 
                   

 


